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„Svetlo svieti v tme, ale tma ho nepohltila.“ (J 1,5) 

SVETLO PRAVOSLÁVIA 
duchovný občasník pravoslávnej cirkevnej obce  

Banská Bystrica 
číslo 64, rok 2024 

 

Christos raždajetsja! 

Christos sa rodí! 

Drahí bratia a sestry, prešiel 

roždestvenský pôst, ale to neznamená, 

že máme poľaviť vo svojom 

duchovnom zápase a v napredovaní.  

Stále musíme myslieť viac na 

ostatných ako na seba. 

Spoločne sa zamyslime sa nad 

slovami:  

„Boh nám dal ruky, aby sme mohli 

pomáhať ostatným! 

Boh nám dal oči, aby sme videli núdznych! 

Boh nám dal uši, aby sme počúvali, keď nás požiadajú o pomoc! 

Boh nám dal jazyk, aby sme utešili iných! 

Boh nám dal nohy, aby sme sa mohli ponáhľať pomáhať ľuďom! 

Boh nám dal myseľ, aby to všetko pochopila! 

Boh nám dal srdce, aby nezostalo ľahostajné.“ 

 

Nech vládne viera v našich dušiach, láska, pochopenie, že naši milovaní nás milujú, a že 

okrem toho sú aj iní svätci, ktorí sa za nás modlia, a je Boh, ktorý nás miluje najväčšmi.  

 

V pravej Christovej viere Jana 
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Nositelia ducha 

Božia vôľa 
 

    Osvojovanie si Božej vôle je úsilím plným radosti, plným duchovnej útechy, ako aj úsilím 

spojeným s veľkými ťažkosťami, zármutkom, pokušeniami, sebazapieraním, umŕtvovaním padlej 

prirodzenosti. Je spojené s ukrižovaním starého človeka.  

svätiteľ Ignatij Brjančaninov  

igumen Nikon:  

Nikým a ničím sa veľmi neznepokojujte. Samých seba, jeden druhého a celý svoj život Christu 

Bohu oddajme. Ako často to nám maloverným a starosťami zahlteným pripomína svätá Cirkev. 

Nádejajte sa na milosrdenstvo Božie.  

igumenija Arsenija: Božiu vôľu je nutné 

nielen prijímať, ale ju aj plniť, a preto je ju 

predovšetkým nutné aj poznávať. Je poznávaná 

dušou, keď sám Pán odhaľuje duši Svoju vôľu. 

Svoju vôľu duši odhaľuje, keď pred Ním chodí 

v pravde. Tá pravda je hlavnou líniou 

nepokryteckého zámeru plniť Božiu vôľu 

v dokonalej pripravenosti zrieknuť sa všetkého 

a v neustálej odhodlanosti prijať všetko, čo nám 

Pán pošle bez akéhokoľvek uvažovania 

a ospravedlňovania sa.   

Nesnažte sa veľmi horlivo spoznávať Božiu 

vôľu vo vašich skutkoch, aby ste za Božiu vôľu 

neprijali prchkosť vlastného srdca. Je potrebné 

vedieť a hlboko poznať, že naše srdce je také 

skazené, také zatemnené hriechom, že náš život 

je taký zamotaný našimi chybami, skazený 

svojvoľnými úmyslami nášho hriech milujúceho srdca, že nemôžeme najsvätejšiu Božiu vôľu 

nielenže konať, či ju poznať, ale jej v našom živote dokonca nedovoľujeme ani pôsobiť. Žijúci 

vo svojich vášňach neprestajne žije v rozpore s Božou vôľou. A je dobré, keď prijíma a znáša to, 

čo naňho dopúšťa Pán, a keď sa pokoruje pred tým Božím dopustením. Takéto pokorné prijatie 

Božieho dopustenia je znakom kajúceho sa hriešnika.  
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Bez Boha, bez Jeho pomoci a blahodate sa človek ani nepriblíži k chápaniu duchovného dobra. 

Čo môže človek urobiť? Jedine  oddať sa do Božej vôle a v pokore ducha k nemu volať: „veď ma, 

Pane, kade chceš a pomôž mi plniť Tvoju vôľu“. Aké ľahké a spásonosné je ísť po ceste, po ktorej 

nás vedie Pán. Pomôž nám Pane vo všetkom sa podriadiť Tebe. 

  

hriech 

    Nech každý, kdekoľvek sa bude nachádzať, sa snaží držať ďaleko od príčin zápasu, aby v ich 

blízkosti nepadol.  

ctihodný Izák Sýrsky  

    Hriech je príčinou všetkých neduhov v človeku ako duševných, tak aj telesných. Je príčinou 

prechodnej aj večnej smrti.  

svätiteľ Ignatij Brjančaninov 

  

igumen Nikon:  

Hriech je pre človeka nebezpečný tým, že kazí jeho dušu a vzďaľuje ho od Boha. Vrhá ho do 

pekelnej tmy ešte tu na zemi a predáva ho do otroctva diablovi, ktorý kazí aj myseľ, srdce a vôľu. 

Všetko mu bude ukazovať v klamlivom svetle tak, že čierne sa bude zdať bielym a blato 

nádherným sadom. Dostať sa z tohto stavu je možné iba hlbokým, úprimným, srdečným pokáním 

a odhodlaným odstúpením od hriechu.  

Z našej strany je nutné prijať všetky opatrenia, aby sme nepadli do ťažkého hriechu. Keď sa 

človek nachádza na okraji priepasti, je ľahké doňho strčiť, aby do nej padol. Ale keď je od nej 

ďaleko, je potrebné ho k nej ťahať a za ten čas môže človek volať o pomoc. Preto sa vždy radí 

držať sa ďaleko od miest, kde je ľahké padnúť do hriechu.  

igumenija Arsenija:  

Je potrebné prosiť, modliť sa k Pánovi, aby posilnil našu vôľu, vzdorovať vášnivým myšlienkam 

a obrátiť všetky naše sily, všetko naše úsilie a chcenie duše k vyšším, svätým, vysokým a 

blahodarným cieľom.  

schimníška Ardaliona  

Vášnivými myšlienkami sme napádaní tak silno preto, lebo milujeme hriech. Ak si myslíme, 

že ho nenávidíme a že myšlienky nás napadajú mimo našu vôľu, tak sa mýlime. My nenávidíme 

a neželáme si hriech iba na základe uvažovania. Uvažovanie nemá tú silu premôcť v nás vášne 

a zničiť prirodzenú náklonnosť k hriechu. Potrebné je to, aby naša vôľa razantne, absolútne 

odvrhla každú telesnú žiadostivosť, a aby všetko svoje chcenie upriamila na Boha a plnenie Jeho 
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slova, Jeho svätých prikázaní.   

 

Nech vstane z mŕtvych Boh! 

    Očistim čuvstvija i uzrim...  

z 1. piesne kánonu Paschy 

igumen Nikon:  

Nech vstane z mŕtvych Pán 

v našich dušiach. Nech premôže 

peklo, ktoré sa ukrýva v hĺbke 

našich sŕdc. Nech otvorí dvere 

našich duší spravodlivým 

myšlienkam a želaniam. Nech 

vyzdvihne naše srdcia hore 

a učiní nás chrámom Svätého Ducha.   

igumenija Arsenija:  

    Christos vstal z mŕtvych! Iba preto sa netešíme dokonalou radosťou, lebo sme neumierali 

s Christom, neukrižovali sme sa s Ním a za Neho našu telesnú vôľu. Vzkrieseniu našej vôli 

ožívajúcej plnením akéhokoľvek vášnivého, hriešneho skutku sa tešíme oveľa viac. Budeme 

plakať! 

                                                                                                                  
Božia láska 

  

    Lebo tak Boh miloval svet, že svojho jednorodeného Syna dal, aby nezahynul, ale večný život 

mal každý, kto verí v Neho. 

Jn 3, 16-17  

    Nenazývaj Boha spravodlivým, lebo Jeho spravodlivosť sa nepoznáva tvojimi skutkami... Jeho 

Syn nám odhalil, že je viac blahý a blahostný.  

ctihodný Izák Sýrsky  

  

schiigumen Ján:  

Nemysli si o Bohu, že je veľmi prísny. On je veľmi milostivý a pozná našu ľudskú 

nemohúcnosť.   

Nepredstavuj si Boha ako veľmi prísneho sudcu. On je veľmi milostivý. Prijal naše ľudské telo 
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a trpel ako človek, nie kvôli svätým, ale kvôli hriešnikom podobným mne a tebe. Netreba zúfať, lebo 

niet hriechu, ktorý by prevyšoval Božie milosrdenstvo. Zúfalstvo nám núka diabol, netreba ho 

počúvať.  

...hrozné utrpenie musel pretrpieť náš Pán Isus Christos ako človek kvôli našej spáse. Jeho 

Božstvo spolu trpelo. Ó, divný zázrak! Človeče, či sa naozaj tvoje zatvrdnuté srdce nezachveje 

pri spomienke na toto Jeho utrpenie?  

igumen Nikon:  

Pán k nám preukázal lásku svojím príchodom na zem a utrpením na kríži. Teší sa z pokánia 

každého hriešnika, a ako márnotratného syna, ktorý si uvedomil svoju hriešnosť a obrátil sa 

k Otcovi, je pripravený prijať ho s obrovskou láskou. My v skutočnosti nevyužívame túto Božiu 

milosť k nám. Skostnatene ostávame vo svojich hriechoch, vo svojej samoľúbosti, vo svojej 

duchovnej tme, nemajúc tak možnosť vidieť svoje rany, potrpieť nimi a činiť pokánie.  

...skutočne Pán urobil a robí všetko, aby zachránil celý svet a každého človeka.  

Ak človek človeka môže milovať a žialiť, aká je potom Božia láska k nám, keď kvôli našej 

záchrane Ho priviedla na kríž!   

Pán „neuhasí dymiaci ľan a neprelomí nalomenú palicu“. Pán v duši Zacheusa maličkú iskričku 

rozdúchal do obrovského plameňa.  

Christov kríž nech nám vždy pripomína nekonečnú Božiu lásku k padlému človeku. Či naozaj je 

myšlienka na to tak málo, aby sme sa úplne oddali do Božích rúk? Aj keď nie veľa, ale predsa je 

potrebné hľadať Božie kráľovstvo a Pán nikdy nenechá takého človeka bez pomoci a útechy. Pán vás 

miluje! Držte sa Pána!  

V čom spočíva podstata kresťanstva? V tom, že Všemohúci, Vševediaci Stvoriteľ sveta tak miluje 

a ľutuje človeka, že sa stará o jeho záchranu, že svojho Jednorodeného Syna vystavil na posmech, 

krížu a smrti. 

Pán ľutuje každého hriešnika a čaká iba na jeho obrátenie, aby mu odpustil všetky jeho hriechy, 

ohavnosti a zachránil ho.  

Boh vo Svojej blahosti chcel mať okolo seba rozumné, slobodné bytosti, ktoré by mohli byť 

účastné na Jeho blaženosti, na Jeho živote a prijímateľmi Jeho prirodzenosti. Preto stvoril svet 

anjelov a potom aj človeka.  

Apoštol Ján Svätým Duchom potvrdzuje, že Boh je Láska, a nielenže má lásku hoci aj 

nekonečne veľkú. Láska všetko prikryje, hovorí apoštol Pavol. Prikrýva aj naše hriechy, 

nedostatky, slabosti, neznášanlivosť, reptanie a mnohé iné. Veriaci v Christa by si iba mal 

uvedomiť svoju hriešnosť, nemohúcnosť a prosiť o odpustenie, pretože Božia láska očisťuje 
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a lieči všetky rany spôsobené hriechom. Hriechy celého sveta sa utápajú v mori Božej lásky ako 

do vody hodený kameň. V živote niet miesta pre clivotu, beznádej a zúfalstvo!   

Myslím si, že Pán nás bude kárať hlavne za to, že nie úplne, nie čisto, nie bez hnevu odhaľujeme 

svoje jazvy, že ich skrývame, ospravedlňujeme rôznymi situáciami a hlavne, že nevykladáme 

dostatočné úsilie na to, aby sme sa ich zbavili a vyliečili sa tak. Hovorím to z vlastných skúseností. 

Vždy cítim, že by som sa mohol donútiť k väčšiemu úsiliu, ale samoľúbosť mi v tom bráni. 

Nehovorím o fyzickom namáhaní, ale o duchovnom. Napokon, pamätajme na to, kto je samotná 

Láska. Láska prikrýva všetko, len netreba k nej prestať spieť.  

Trpezlivo a bez reptania budem niesť svoj kríž, nestrácajúc vieru v lepšiu budúcnosť. Náš dlh 

je beztak nezaplatiteľný, ale Božia láska je nekonečná, všetko prikrýva a prikrýva aj nás, ak si to 

želáme. Ja som s vami po všetky dni, až do konca sveta, ako vzduch, ako svetlo: nadýchnime sa 

tohto vzduchu a otvorme oči, aby sme videli to svetlo. Láska činí lepším každého, kto sám miluje.  

Ak sme pre svoje vlastnosti, pre svoju hriešnosť ďaleko od Pána, ale sme sa raz rozhodli k Nemu 

ísť, On sám nám hriešnym pôjde naproti, odpustí nám a privedenia nás do Svojho kráľovstva lásky 

a radosti... 

Akokoľvek veľké a rozličné by boli naše slabosti aj celého sveta, sú pominuteľné, ale Božie 

milosrdenstvo a Jeho láska nemajú konca. Už to najmenšie obrátenie sa k Pánovi, rozhodnutie ísť 

za Ním v nebi vyvoláva radosť a vyzýva akúkoľvek pomoc a...odpustenie všetkých priestupkov. 

Lotrovi ukrižovanému spolu s Christom ostala možnosť iba ústami vyjadriť svoj nárek: 

spravodlivo dostávame zaslúžený trest za to, čo sme páchali. Pane, rozpomeň sa na mňa, keď 

prídeš do svojho kráľovstvá. A čo počul, akú odpoveď? Výčitku či nejaké napomenutie za svoje 

priestupky? Ruky a nohy mal pribité, už nič dobré nemohol vykonať a Láska prijíma jediný vzdych 

srdca a otvára dvere do raja. Nie je povedané: Boh má lásku, ale Boh JE láska. Ako nepochopiteľná 

je Božia veľkosť, také nepochopiteľné sú aj Jeho poníženie a Jeho láska, ktorá Ho priviedla až na 

kríž. Žiaden iný spôsob záchrany ľudstva by nebol taký presvedčivý pre srdce človeka ako vtelenie 

a ukrižovanie. Sláva Tebe Bože! Sláva Tebe Bože! Sláva Tebe Bože!   

Kríž by nám mal vždy pripomínať, že Pán a Boh náš urobil všetko možné kvôli spáse človeka. To 

najneuveriteľnejšie, to najnemožnejšie, prevyšujúce chápanie nie len človeka, ale aj anjelov, je 

vykonané Pánom kvôli našej spáse. 

  

Láska v nás 

    Láska vzbudzovaná hocičím materiálnym sa podobá... dažďom plniacemu sa potoku, ktorého 

tok sa preruší zoslabnutím tvoriacej ho matérie. Ale láska, ktorej pôvodcom je Boh, sa podobá zo 
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zeme silno vyvierajúcemu prameňu, ktorého tok sa nikdy nepreruší, lebo Boh je jediným 

prameňom lásky, ktorého matéria nikdy nezoslabne.  

ctihodný Izák Sýrsky  

igumen Nikon:  

Čím silnejšia je láska, tým väčšia je snaha 

dokázať-ukázať ju. Nezištnú, obetavú lásku je 

možné dokázať-ukázať iba obetovaním sa a tak, 

ako skutočná láska nepozná hranice aj smäd, po 

obetovaní sa je prejavom lásky. Kto miluje Boha, 

ten bude aj trpieť pre Boha a podľa miery rastu 

lásky bude rásť aj jeho želanie všetko pretrpieť, 

len aby sa nevzdialil od Pána, len aby bol 

k Nemu čo najbližšie. Nie je možné nemilovať 

Pána, ak sa raz k Nemu priblížime, lepšie 

povedané, keď sa On priblíži k nám.  

Som hlboko presvedčený, že aj dávni veľkí mučeníci smútili, že málo trpeli, a preto nemohli 

Bohu opätovať tú lásku, ktorou je Pána potrebné milovať.   

...je potrebné dokázať-ukázať svoju lásku k Nemu vnútorným rozhodnutím: „budem v Teba 

veriť, všetkými silami budem plniť Tvoje prikázania, budem trpieť pre vieru v teba, zrieknem sa 

všetkého a všetkých – osobného života i blízkych, len, Pane, neopusť ma, nedopusť, aby som stratil 

vieru a mužnosť, nedopusť, aby som na Teba reptal, ak mňa a mojich blízkych zasiahnu veľmi 

ťažké utrpenia, daj, aby som Ťa miloval celým svojím srdcom“. Ak si zachováš takýto stav, ľahko 

prejdeš po ceste tohto života... Priateľ môj, o jedno ťa prosím: nikdy sa od Boha nevzďaľuj, 

akokoľvek hlboko by si padol, akokoľvek by si bol zhrešil a urazil Pána, ale tak, ako márnotratný 

syn pros Ho o odpustenie  a znovu a znovu sa prinucuj žiť podľa prikázaní. Idúceho ku Mne 

nevyženiem von.   

Ak je láska v srdci, tak zo srdca sa vylieva na všetkých obklopujúcich a prejavuje sa v ľútosti 

ku všetkým, k znášaniu ich nedostatkov a hriechov, v neodsudzovaní ich, v modlitbe za nich, 

a keď je potrebné, tak aj v materiálnej podpore.  

Keď askéti dosahovali vysoký stupeň dokonalosti, rozohnila sa v nich plamenná a pre nás 

nepochopiteľná láska k Pánovi, vďačnosť k Nemu za to, že prišiel na zem, aby Svojou krvou 

zachránil ľudí, vďačnosť za Jeho obetu na kríži, ktorou sa nám začali podávať veľké duchovné 
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dary. Tak tá plamenná láska v nich nemohla byť utíšená ničím iným než akýmkoľvek osobným 

utrpením a podvihmi, ktoré si u Pána vyprosovali a ktoré s radosťou znášali.   

Aké tvrdé musí byť srdce človeka, aby nereagovalo na Božiu lásku, aby vedome ostávalo 

v hriechu, „v kraji ďalekom“, kde sa uráža Pán porušovaním prikázaní, Jeho odvrhnutím 

a zrieknutím sa Ho? Aké kamenné musí byť srdce, aby sa nedalo obmäkčiť, aby sa neobrátilo 

k Pánovi, vidiac Jeho nekonečnú a aj pre anjelov nepochopiteľnú lásku k do nečistoty padlému, 

v nedostatkoch sa topiacemu človeku...Či naozaj zavrhneme Božie Slovo, či naozaj chceme ostať 

medzi tými, ktorí odvrhujú Pána, zriekajú sa Ho, urážajú Ho slovami a skutkami, ktoré predurčujú 

na život v „kraji ďalekom“ a tam zahynúť?   

igumenija Arsenija:  

...Ak milujeme blížneho kvôli sebe, plníme svoje želania, želania svojej telesnej vôle. Ak 

milujeme blížneho kvôli nemu 

samotnému, plníme jeho vôľu, jeho 

želania. Ale ak milujeme blížneho 

kvôli Pánovi, vo vzťahu k nemu 

plníme Božiu vôľu a kráčame čisto. 

Milujme blížneho kvôli Pánovi. 

Zrieknutie sa je potrebné, 

nevyhnutne potrebné, ale nie 

človeka, nie veci, ale svojej 

zaujatosti, vášnivosti voči tomu, či 

inému. Zriekajme sa seba, aby sme 

tak oslávili Pána zachraňujúceho 

nás.   

Láska je dobrá tým, že dáva slobodu, nevyberá si miesto, na ktoré môže milujúceho nasledovať, 

ale naopak, ide za ním aj do samotného pekla. Preto je taká mocná a nie raz uchvátila milovaných 

zo samotného pekelného dna.  

Je potrebný veľký podvih lásky k blížnemu, veľa milosrdenstva k nedostatkom blížnych 

a odpustenia ich, aby sa obmäkčilo srdce.  

...ak je duša celkom naplnená Božou láskou, ani peklo pre ňu nie je hrozné, lebo aj tam bude 

nerozlučná so sladkým Isusom, aj tam Ho bude milovať. 

 
                                                                                                                           preložil 
                                                                                                                      Marek Ignacik 
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Z KÁZNÍ SRBSKÉHO PATRIARCHU PAVLA 

(1914 – 2009) 

Viera v Pána prijíma pochopenie zmyslu života 

 
Pre nás veriacich je Pán, bratia 

a sestry, všetko na svete. On je 

chlieb života, On je živá voda, On je 

svetlo, On je dobrý pastier. Takže 

všetko pre náš život. My, ktorí veríme 

v Neho, žijeme podľa neho, 

dosiahneme cieľ a cieľ nášho života 

skrze neho a sme kvalifikovaní 

vstúpiť do nekonečnej blaženosti 

nebeského kráľovstva. Preto majme 

stále na mysli toto, aby sme žili s 

Christom. Svätý apoštol Pavol hovorí: 

«Už nežijem ja, ale Christos žije vo 

mne» (Gal 2,20). Týmto spôsobom 

žijeme v Christovi a s Christom s 

týmto večným životom, ukazujeme a 

opakujeme, že dosahujeme zmysel a cieľ nášho života, ktorý podľa svätých slov 

evanjelia má byť považovaný za "blaženosť nevychádzajúceho kráľovstva Božieho". 

Konečne vám aj ja prajem vstúpiť do tejto blaženosti nebeského kráľovstva v tomto 

živote. 

O kresťanskej horlivosti 

Náš Spasiteľ vyhnal profitujúcich obchodníkov z jedného chrámu, ako o ňom napísal 

svätý apoštol Ján (Ján 2,15-16) a urobil to z horlivosti, pretože po tejto udalosti si 

jeho učeníci spomenuli, že je napísané o ňom: «Horlivosť pre tvoj dom ma pohltí» 

(Ján 2,17). Tu nám Pán ukazuje príklad horlivosti. Ak však chceme vedieť, aký stupeň 

horlivosti by sme mali mať, treba si pripomenúť slová apoštola Pavla o tých členoch 

židovského národa, ktorí neprijali Christa. Svätý apoštol o nich hovorí: «Vždy im 

môžem dosvedčiť, že sú plní horlivosti pre Boha, ale bez pravého poznania» (Rím. 

10,2). 
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Skutočná horlivosť je to, čo je rozumné, evanjelické, presne ako to ukazuje Spasiteľ. 

Musíme mať tú horlivosť, aby sme boli rozumní. Keď to dosiahneme, vyhneme sa 

akémukoľvek fanatizmu a preháňaniu. Nech nám Pán pomôže dosiahnuť takú 

horlivosť v cnosti každého dobrého skutku, teda takú, akú si zachoval vo svojom srdci 

k domu svojho Otca! 

 

O nekonečnej láske Božej 

Drahí bratia a sestry, majme stále pred svojimi duchovnými očami tú nekonečnú lásku 

Boha, lásku Božieho Syna, ktorý za nás hriešnikov zostúpil na tento svet, narodil sa 

ako človek, trpel všetky prenasledovanie a nakoniec kríž a smrť a to len pre nás a pre 

našu spásu z Jeho veľkej lásky k nám. Na Jeho lásku môžeme odpovedať našou 

láskou k Nemu, a keďže nie sme bohatí králi, ktorí Mu priniesli zlato, voňavé kadidlo 

a myrhu, prinesme mu aspoň naše čisté srdcia a čisté duše. Aby nás Pán, keď prídeme 

pred Neho, prijal a uznal za svojich, a aby aj On, a ja pripomínam sebe a všetkým, 

ktorí máte uši na počúvanie, aby sa aj naši predkovia radovali, keď prídeme pred nich, 

aby spoznali nás ich potomkov a prijímali nás za našich blízkych, za našich príbuzných. 

Boh vám žehnaj! 

Láska nás spája s Bohom 

Láska je tá najväčšia cnosť, ale nemôžeme k nej prísť, teda k láske, ktorá je najväčšia 

zo všetkých a ktorá je spojením všetkých dokonalostí, nemôžeme prísť hneď, musíme 

najprv získať ostatné cnosti, počnúc pokorou a jemnosťou. Aj svätý apoštol Pavol nás 

varuje, že: 

... teraz ostáva viera, nádej, láska, ale najväčšia z nich je láska» (1). Skutky 13,13). 

Keď očistíme svoje srdcia, 

môžeme vidieť Boha aj tu na 

tomto svete. A uvidíme Ho, aj v 

budúcom živote (vo večnosti), 

keď budeme dosť hodní vidieť 

Jeho tvár, ak sa nestane, že pre 

naše hriechy budeme poslaní do 

večnej temnoty. Takže keď 

budeme pokračovať v očistení 

našich sŕdc, potom sa naša viera 
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presunie do ríše poznania, uvedomenia. A nádej, nádej sa zmení na činy. Našou 

nádejou je vstúpiť do nebeského kráľovstva, ocitnúť sa v spoločnosti všetkých, tých 

nespočetných svätých, ktorí hľadia na tvár Boha. Len tak sa naša nádej naplní. A láska 

nemá kam vyliezť vyššie. Už je to teraz, ale aj vtedy to bude naše spojenie s Bohom. 

Láska, ktorá nás spája s Bohom, spája naše sily, aj tie racionálne v nás, nás spája so 

všetkými ľuďmi dobrej vôle, a potom nájdeme pokoj, ticho. Preto je láska tou 

najväčšou cnosťou. Pokračujme v snahe vstúpiť do Božieho kráľovstva plnením 

Božieho príkazu a pripravme sa počas každého dňa na dosiahnutie najväčšej cnosti, 

lásky, ktorá nás spája s Bohom a so všetkými svätými na vstup do Božieho kráľovstva. 

Boh vám žehnaj! 

 

Ctihodný starý muž Archimandrita Efrém 
(Moraitis), Philotheian z Arizony 

                                                                                                                                                                                                                                                   

Nedostatok radosti v živote druhého človeka nie je 

vždy prejavom pýchy, nevďačnosti či temného 

charakteru, v ktorom sa často vyjadrujeme ako 

neúprosní sudcovia, ktorí vylievajú výroky svätých 

Otcov vytrhnuté z kontextu. Niekedy je to 

jednoducho výsledok dlhého a trýznivého obdobia 

traumy či nešťastných okolností, alebo to môže 

byť podmienené aj fyziológiou človeka. 

Nie sme stvorení rovnakej formy, preto by sme 

nemali súdiť tých, ktorí sú slabší ako my, ani by 

sme nemali zapadnúť do tábora duchovných elít 

len preto, že sme boli stvorení silnejší. Práve 

naopak, ten kto sa viac snaží a trpí, aj keď nesie menší kríž, dostane väčšiu odmenu 

ako ten, kto ľahko znáša niečo, čo by druhého zlomilo. 

Niekto má väčšiu silu a dokáže uniesť väčší kríž, iní sa lámu pod váhou oveľa menších. 

To neznamená, že je nejako rozmaznaný. To znamená, že je len slabý. Je to Christov 
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malý brat. Malý Christos, ktorý potrebuje ďalšieho Šimona z Cyrény, aby mu pomohol 

niesť kríž. 

Toto však zvyčajne vidíme príliš neskoro. 

Kedy sme zabudli, že slabých netreba súdiť? 

Kedy sme verili v bezbožnú filozofiu tohto sveta, že človek je absolútnym pánom života 

a smrti a všetkého viditeľného a neviditeľného vo svojom živote? 

A prečo, prečo tak neustále zabúdame, že niekedy niekoho slabosť je vlastne skúškou 

nášho srdca. Čo keď nás Boh skúša, alebo skôr dá príležitosť zistiť, či môžeme podať 

pomocnú ruku alebo ich zatlačíme do ich 

hĺbky?! 

Čo ak sme Božia pomocná ruka, ktorá 

odmieta poslušnosť Hlave a tlačí ho dole 

namiesto toho, aby niekoho vytiahla z vody? 

Slová "Bol som vo väzení a nenavštívili ste 

ma, bol som hladný a nenakŕmili ste ma" 

(Mat 15:31-46), nemusia byť vždy brané 

úplne doslovne. Aj keď nemôžeme niekoho 

navštíviť priamo vo väzení, v ľudských 

dušiach vždy bude nejaké väzenie, vždy 

budú tmavé malé miestnosti, do ktorých sa v 

strachu presúva svet zranených. A vždy tu 

budú duše hladné po úteche a slove Božom. 

Kedy sme stratili zľutovanie a kedy sme 

stratili súcit, z ktorého sa rodí milosrdenstvo 

Kde je tá bratská láska, o ktorej počúvame pri kázaniach? 

Prečo nezmeníme vieru na činy a namiesto toho z nej neurobíme mŕtve písmeno? 

Takto urážame a ženieme Pána pred neveriacimi! 

Máme plné ústa slov o mieri a láske, ale v skutočnosti prejavujeme málo porozumenia 

vo vzťahu k blížnym, takže vlastnými činmi šírime častejšie neveru ako vieru. 
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Nemám v úmysle nikoho uraziť a ospravedlňujem sa každému, koho toto urazilo. 

Mojím jediným želaním je, aby každý jeden z nás, ktorý sa odváži nazývať kresťanom, 

nedovolil, aby bol Christos znovu ukrižovaný v nás. 

 

 POUČENIA O ZÁRMUTKU OD SV. NEKTÁRIA EGINSKÉHO 
 

Akýkoľvek zármutok znášaný s trpezlivým očakávaním sa stáva stupienkom 

približujúcim nás k dokonalosti.  

ŠŤASTIE SA NACHÁDZA V NÁS SAMOTNÝCH 

Ako sa mýlia ľudia, ktorí hľadajú šťastie mimo seba samých: v cudzích krajinách a v 

cestovaní, v bohatstve a sláve, vo väčších majetkoch a poučeniach, v uspokojení, v 

prebytku a prázdnych veciach, ktoré rovnako koniec koncov prinášajú horkosť! Stavať 

vežu šťastia mimo nášho srdca – to je ako stavať dom v mieste, ktoré je predmetom 

stálych zemetrasení. Šťastie sa nachádza v nás samotných, a blažený je ten, kto to 

pochopil.  

Dobré svedomie je najväčšie zo všetkých bláh. Toto svedomie je hodnotou duševného 

sveta a pokoja nášho srdca. 

Kto má čisté srdce, kto neokúsi obvinenie zo strany svojho srdca, kto činí dobro a to, 

čo je milé a dokonalé v Božích očiach, kto starostlivo zachováva Božie prikázania, ten 

má smelosť predstúpiť pred Boha. Všetko, o čo žiada, od Boha dostáva. 

Človek majúci čisté srdce, je považovaný za milované Božie dieťa. Duch Božieho Syna 

žije v jeho srdci, a on dostáva všetko, o čo žiada, nachádza všetko, čo hľadá, a sú mu 

otvorené dvere, keď na ne zaklope. 

NIE CIEĽ, ALE PROSTRIEDOK 

Pôst, bdenie a modlitba neprinášajú sami o sebe žiaduce plody, pretože nie sú cieľom 

nášho života, ale predstavujú prostriedok, ako tento cieľ dosiahnuť. 

VNÍMAJTE VŽDY SVOJE PÁDY, ABY BOLI SEBAMENŠIE! 
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Vnímajte vždy svoje pády, aby boli sebamenšie. Ak sa z nevšímavosti dopustíte 

nejakého hriechu, nezúfajte, obráťte sa a pribehnite k Bohu, ktorý má silu vás zase 

pozdvihnúť. 

Hlboko vo vnútri nás máme zakorenené 

choroby, vášne, nedostatky, z nich mnohé sú 

zjavne dedičného charakteru. Ty sa ale 

nedajú prerušiť nejakým náhlym spôsobom, 

ani úzkosťou, ani inak prežitou ťažkosťou, ale 

trpezlivosťou a vytrvalosťou. 

NEKLESAJTE NA MYSLI A NEBOJTE SE 

Spomeňte si, že po pokušení nasleduje 

duchovná radosť a tiež to, že Hospodin sa 

stará o tých, ktorí kvôli Jeho láske prežívajú 

pokušenie a strádanie. 

A preto neklesajte na mysli a nebojte sa. Všetky vaše starosti s dôverou zverte 

Hospodinovi: On sa o vás stará. Proste Boha a nestrácajte smelosť. Nemyslite si, že 

keď máte nejaký svätý úmysel, môžete sa sťažovať, ak nie sú vaše modlitby okamžite 

vypočuté. Boh splní vaše žiadosti spôsobom, o ktorom nemáte ani tušenie a ktorý 

nepoznáte. A preto sa upokojte a volajte k Bohu. 

KAŽDÝ DEŇ PROSTE BOHA O LÁSKU 

Proste každý deň Boha o lásku. Spolu s láskou prichádzajú i všetky ďalšie blahá a 

dobrodenia. 

ZNOPOKOJENÉ A ROZHNEVANÉ SRDCE OPÚŠŤA BOŽIE posvätenie  

Znepokojené a rozhnevané srdce opúšťa Božie posvätenie, napríklad ak je zatemnené 

nejakou nenávisťou ku svojmu blížnemu. Radšej sa preto rýchle zmierme so svojím 

bratom, aby sme neboli zbavení Božej blahodati, ktorá posväcuje naše srdce. 

Kto je v mieri sám so sebou a so svojím susedom, ten je v mieri i s Bohom. Taký 

človek je naplnený svätosťou, pretože sám Boh v ňom prebýva. 

NENAKLÁDEJTE NA SEBA VIAC, NEŽ DOKÁŽETE UNIESŤ 
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Nenakladajte na sebe viac, než dokážete uniesť. Spomeňte na to, že Boh svoje dary 

nedáva na základe donútenia, ale vtedy, kedy to sám uzná. Všetko, čo vám dáva, 

dostávate nezaslúžene, výhradne z Jeho 

milosrdenstva. 

BLAHODAŤ JE POSÍLÁNA JAKO DAR TĚM, 

KDO SE OČISTILI OD VÁŠNÍ 

Ten, kto túži po božských daroch a 

osvietení, zatiaľ čo je ešte pohrúžený vo 

vášňach, sa nachádza v nerozumnom a 

pyšnom omyle. Najprv je zo všetkého 

najväčšmi treba pracovať nad vlastným 

očistením. Blahodať je posielaná ako dar 

tým, ktorí sa očistili od vášní. A tú potom 

získavajú títo ľudia s pokojom a v pravý 

čas, o čom nemali skôr vôbec poňatie. 

Na príhovory svätých Otcov našich, 

svätého svätiteľa Nektária Eginského, 

divotvorcu, i všetkých Tvojich svätých, Pane Isuse Christe, Bože náš, zmiluj sa nad 

nami ako blahý a ľudomil! 

Svätý Paisij Svätohorec 

Príbehy, poučenia, zázraky, proroctvá... 

Časť 8 

Kresťan nesmie byť fanatický; musí milovať všetkých ľudí a byť voči nim citlivý. Tí, ktorí 

bezohľadne vyhadzujú komentáre, aj keď sú pravdivé, môžu ublížiť. 

*** 

Smrť v čase vojny je veľmi vykupiteľská, keď sa niekto obetuje, aby ochránil ostatných. Tí, 

ktorí obetujú svoj život z čistej lásky, aby ochránili svojich blížnych, napodobňujú samotného 

Isusa. Sú to najväčší hrdinovia, pretože sa ich bojí aj samotná smrť, pretože z lásky vzdorujú 



16 
 

smrti a získajú nesmrteľnosť, pričom kľúč večnosti vyberú priamo spod dosky hrobu a ľahko 

zakopnú k večnej blaženosti. 

*** 

Modlitba „Pane Isuse Christe, zmiluj sa nado mnou“ 

má veľkú silu, je to hrozná zbraň proti diablovi. Keď to 

poviete, je to ako keby ste strieľali duchovné guľky do 

diabla a on sa k vám nemôže priblížiť.  

*** 

Srdce očisťujú pokora, láskavosť, obetavosť, 

nezištnosť, vyznanie myšlienok a čo je najdôležitejšie, 

neprestajná modlitba „Pane Isuse Christe, zmiluj sa 

nado mnou“. Modlitba oslobodzuje srdce od všetkých 

odpadkov. 

*** 

Ak sa modlíme za iných, človeka ľúbiaci Pán udelí 

svoju blahodať. 

*** 

Ak niekto žiada od chudobného almužnu a tento 

chudobný, aj keď odkázaný na pomoc druhých, niečo 

ponúkne – bez ohľadu na to, či ten druhý ide von a pije ouzo (alkohol) za dané peniaze – tak 

chudobný človek, ktorý dal, bude mať duchovnú radosť a Boh bude viesť niekoho iného, aby 

mu poskytol materiálnu pomoc. 

*** 

Starče, prečo cítim v sebe určitú prázdnotu? 

Toto pochádza z márnej slávy. Keď sa snažíme byť v očiach ľudí povýšení, cítime sa vnútorne 

prázdni – ovocie márnej slávy – pretože Christos nevstupuje do prázdnoty, ale do srdca 

nového človeka. Nanešťastie, duchovní ľudia často túžia po cnosti, ale chcú aj niečo, čím by 

mohli živiť svoju pýchu, to jest uznanie, prvé miesto a tak ďalej, aby nakoniec skončili s 

prázdnotou v duši, prázdnotou márnej slávy; nie je tam plnosť, žiadne trepotanie srdca. A čím 

viac rastie ich márnomyseľnosť, tým viac sa v nich rozširuje prázdnota a tým viac trpia. 

Starče, odkiaľ pochádza napätie, ktoré cítim vo svojom boji? 

Nebojuješ pokorne. Kto bojuje pokorne, nenarazí na ťažkosti vo svojom boji. Keď sú však 

duchovné túžby zalievané márnou slávou, vtedy je duša pod tlakom. Keď pokorne vzývame 

Božie milosrdenstvo, všetky ostatné vášne nám v priebehu nášho duchovného vzostupu 
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nespôsobujú také ťažkosti. Ale keď nás diabol s márnou slávou ukradne, zaviaže nám oči a 

vedie nás svojou vlastnou drsnou cestou, a potom sa ocitneme pod tlakom, pretože sme v 

diablovej aréne. 

Duchovný život nie je ako svetský život. Vo svetskom živote, aby podnik dobre fungoval, musí 

človek robiť reklamu, distribuovať letáky a robiť všetko 

potrebné na propagáciu svojej práce. Naopak, v 

duchovnom živote „biznis“ pôjde dobre len vtedy, keď 

človek pohŕda reklamou svojho duchovného diela. 

Starče, ako môžem rozptýliť márnomyseľné myšlienky? 

Radovaním sa s protikladmi toho, čo svetskí ľudia hľadajú. 

V duchovnej sfére môžete byť aktívni iba vtedy, ak sú vaše 

snahy opačné ako u svetských ľudí. 

Hľadáte nežnosť? Radujte sa, keď si vás ľudia nevšímajú. 

Hľadáte trón? Posaďte sa na stoličku. 

Hľadáte chválu? Milujte opovrhnutie a pohŕdanie, aby ste 

zakúsili lásku opovrhovaného Isusa. 

Hľadáte slávu? Hľadajte hanbu, aby ste zažili Božiu slávu. 

A keď zažijete Božiu slávu, pocítite šťastie a budete mať v sebe najväčšiu radosť zo všetkých 

radostí na celom svete. 

*** 

Domácnosť a duchovný život matky 
Čím viac sa žena vzďaľuje od hmotných vecí, tým viac sa približuje ku Christovi. A keď je jej 

srdce odovzdané Christovi, vtedy nadobudne veľkú silu. 

Raz som išiel navštíviť dom veľkej rodiny. Veľmi ma potešilo, keď som videl, ako deti svojou 

detskou nezbednosťou kazia svetský poriadok vecí – čo si vyžaduje mať všetko na svojom 

mieste. To je najväčší neporiadok, ktorý unavuje súčasného človeka. 

Pre matku je lepšie podieľať sa na výchove svojich detí, ako sa príliš zaoberať domácimi 

prácami a neživými predmetmi. Matka môže hovoriť so svojimi deťmi o Christovi; môže im 

čítať Životy svätých. A tak sa zároveň bude zamestnávať a oprašovať svoju vlastnú dušu, aby 

sa duchovne leskla. Duchovný život matky potom v tichosti pomôže dušiam jej detí. Jej deti 

budú teda žiť šťastne a ona bude šťastná, pretože bude mať v sebe Christa. Ak si matka 

nenájde čas ani len povedať jednoduché Trisagion (Trojsvätú pieseň), ako môže očakávať, že 

jej deti budú posvätené? ... 



18 
 

Požehnaný malý Arsenios (meno starca Paisija pred 

prijatím mníšstva) prijal postoj úprimnej úcty k Bohu 

na kolene svojej matky. Namiesto rozprávania 

príbehov, bájok a rozprávok mu hovorili o živote a 

zázrakoch svätého Arsénia. A tak bol vychovávaný 

láskou a obdivom k Hatzefendisovi, ako nazývali 

svätého. Od detstva sa chcel stať mníchom, aby 

mohol byť ako jeho svätý. 

Po svätom Arséniovi bola osobou, ktorá 

najprospešnejšie ovplyvnila jeho život, jeho matka, ku 

ktorej cítil zvláštnu lásku a ktorej poskytoval veľkú 

pomoc. Práve od nej sa naučil pokore: poradila mu, 

aby nebil ostatné deti pri ich hrách a chváliť sa tým a 

nesnažil sa byť prvý v poradí, keďže byť prvým alebo 

posledným je to isté. Tiež ho naučila odriekaniu sa 

tým, že ho poučila, aby nejedol pred jedlom, a 

porušenie tohto pravidla považovala za podobné 

smilstvu, pretože ukázalo nedostatok sebakontroly. Pomohla mu stať sa jednoduchým, 

usilovným, uprataným a pozorným k jeho správaniu k druhým a naučila ho, aby sa nikdy 

neodvolával na meno pokušiteľa. 

Dvakrát denne sa celá rodina modlila pred ikonou na stojane. Jeho matka pokračovala v 

modlitbe počas celého dňa, keď si robila domáce práce, a hovorila Isusovu modlitbu. Pre 

úctivého ducha jeho rodičov bolo charakteristické, že keď išli do práce na humne (práca, ktorá 

ich zdržala na celé dni mimo domova), priniesli si so sebou antidoron. 

Malý Arsénios, bystrý a dychtivý, ľahko absorboval všetky dobré slová, ktoré počul od svojich 

rodičov. Naučil sa postiť, modliť sa a tráviť čas v chráme. Bol najobľúbenejším zo všetkých 

detí rodiny. „Na jednej strane,“ poznamenal raz starší, „môj otec ma miloval, pretože som 

mal sklon pracovať rukami a mal som na to určitý talent. Moja matka ma na druhej strane 

milovala pre trochu úcty, ktorú som mal.“ 

https://www.youtube.com/watch?v=U2XzGpJ6qKI 

*** 

Buď opatrný so svojimi priateľmi 
Jedného dňa išli dvaja kamaráti na prechádzku. Jeden mal oblek a bol čistý. Druhý mal na 

sebe staré oblečenie a bol špinavý. V určitom okamihu narazili na blato. Potom ten špinavý 

zobral blato a  zašpinil druhého, ktorý bol čistý. Zlý človek chce, aby bol spravodlivý ako on, 

teda zlý. Preto buďte v živote opatrní a voľte si za priateľov spravodlivých. 

*** 

https://www.youtube.com/watch?v=U2XzGpJ6qKI
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Opilec a svätý Paisij 

V Konitse bol jeden opilec, ktorý mal rodinu, a ja som 

mu niečo dával (finančne pomáhal). Niektorí ľudia sa 

dozvedeli, že mu pomáham, pretože on sám im to 

povedal, a povedali mi: „Nedávajte mu to, pije.“ Ale on 

mi povedal: "Daj mi niečo pre moje deti," a keď som 

dával, povedal som mu: "Vezmi to pre svoje deti." Vedel 

som, že pije, ale vedel som aj to, že aj toto slovo trochu 

pomôže. Vypil by, ale trochu by myslel aj na svoje deti. 

Keby som mu nič nedal, trápil by manželku a peniaze, 

ktoré si zarobila ako upratovačka, by zobral na pitie a 

spôsobil by ešte väčšie utrpenie svojim deťom. Ale keď 

som mu povedal: „Vezmi to pre svoje deti,“ trochu si na 

svoje deti spomenul. Vidíš? Cítil som bolesť kvôli nemu 

a jeho rodine, a to bolo pre neho zrejmé a bolo to 

aktívne v jeho vnútri. Mnohým sa týmto spôsobom 

pomohlo. Niektorí, pretože by ich trápilo svedomie, by 

peniaze poslali späť. Uvažovaním nedovoľujeme Christovi, aby konal svoje dielo. Je čas naučiť 

sa pravé Evanjelium, byť skutočne evanjelistami, nie protestantmi! 

 

Napísali ste nám... 

Pokora – Nepokora 

Pokora je mnohými pravoslávnymi ľuďmi pokladaná za veľkú cnosť, ale často práve tí, ktorí 

o nej tak radi a nahlas hovoria, z nej robia vlastnosť pochybnej hodnoty.  Nie je pravda, že na 

to, aby človek bol pokorným, je potrebné sa neustále podriaďovať iným. 

Nesprávne chápanie pokory môže byť nebezpečná vec, lebo inak sa má vnímať pokora 

u mníchov a inak u laických veriacich. Pokora v mníšskom princípe života je poslušnosť 

(podriadenie – αποταγή). Mních alebo mníška sa cvičí v poslušnosti, teda absolútne, bez 

reptania nasleduje vôľu svojho duchovného starca (abbu). Robí to tak preto, aby si poslušník 

zvykol len na Božiu vôľu, a takýmto spôsobom, aby sa vyslobodil zo svojej vôle. Biblický 

význam pokory je ochotné, nereptavé znášanie poníženia, útlaku, opovrženia vo viere v Boha, 

na ktorého skladá človek všetku svoju nádej. V staročeštine pokora znamená trpezlivosť. 

V slovenčine je to duševný stav vyplývajúci z uvedomovania si vlastných nedostatkov, 

z rešpektovania autority.  
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Niektorí ľudia chápu pokoru ako opovrhovanie sebou samým. Sú naučení alebo vtlačení do 

úlohy byť podriadení vždy a neustále druhým. To je jedna časť „pokorných“ a nie sú to 

pokorní ľudia, ale ponížení. A druhá falošná forma pokory môže byť aj formou pokrytectva, 

keď sa úmyselne podceňujeme, aby sme nemuseli nič riešiť. Teda sme leniví, nie neschopní 

dosiahnuť niečo Božie vo svojom živote. Pre vlastné pohodlie neurobíme dobrú vec, lebo by 

sme museli konať a tým si komplikovať vzťahy alebo situáciu v rodine, v práci, v kariére atď. 

Takto sa správajú ľudia pyšní, nie pokorní. Pyšný človek rieši len to, čo riešiť chce.  

Často sa „hráme na pokorných“, keďže je to pohodlnejšie, ako byť zodpovednými. Áno, áno, 

pokora je o zodpovednosti. Pokora je o zodpovednosti k sebe a druhým.  

Byť pokorným človekom znamená priznať si vlastné ťažkosti, nedostatky a obmedzenia. 

Pokora znamená žiť v pravde a prijať, že nie sme dokonalí. Dokáže egoista žiť v pravde?  

 Pokora nie je o podceňovaní druhých, ale o reálnom vnímaní seba a druhých. Niektorí ľudia 

si myslia, že sú pokorní, lebo sa často zúčastňujú 

bohoslužieb, veľa sa modlia, spovedajú, 

prijímajú, postia, pričom sa sústredia iba na seba, 

uniká im svet okolo a ľudia v ich blízkosti sú 

doplnkom ich „zbožnosti“ a to je skrytá forma 

sebaklamu  - prelesti. Tí, ktorí ich potrebujú, majú 

smolu, lebo taký človek nechápe, že má načúvať 

a rešpektovať slobodnú vôľu druhého človeka 

a neriešiť veci za neho. Je veľké pokušenie 

myslieť si, že ja viem, čo je pre teba najlepšie. 

Majú to mnohí rodičia, starí rodičia, učitelia, 

lekári, ale aj kňazi. A pritom koľkí svätí, boli 

obyčajní hriešnici. Zaujímavé je, že prelesť sa 

drží aj intelektuálov. 

Pokora nie je neustále vnímanie vlastnej malosti 

a porovnávanie sa s ľuďmi v okolí. Prečo sa 

snažíme urobiť si z kresťanského života súťaž 

v tom, kto je „lepší kresťan“? Skromní ľudia nepotrebujú cítiť, že sú lepší ako ostatní. 

Nepoddávajú sa len tomu, čo chcú iní ľudia, ani sa nenechávajú utláčať. Majú jednoducho širší 

a hlbší pohľad na realitu, v ktorej vidia svoje vlastné miesto bez toho, aby museli súperiť 

a pravidelne dokazovať, akí sú „pravoslávnejší“. Pokora nie je cnosť, ktorú si treba vydobyť, 
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aby sme dosiahli vlastnú dokonalosť. Je to odvaha zistiť o sebe pravdu a prijať fakt, že sme 

takí, akí sme. Len potom môžeme duchovne rásť. 

Pokora sa nerozhlasuje; praktizuje sa v tichosti. Je viditeľná v skutkoch, lebo rozumný človek 

o sebe nebude hovoriť, že je pokorný. Povie, že je skromný, pretože pokore sa učíme celý 

život a každý deň prežívame inak. Ráno sme obetaví, láskaví a veľkorysí a večer ..... 

vyčerpaní, nazlostení a ufrflaní alebo naopak ráno frfleme, kritizujeme, .... večer sme unavení 

a chceme iba pokoj. Jednoducho povedané, pokorný človek nebude vyčnievať alebo sa 

predvádzať, aký je „pokorný“.  

 Byť pokorným človekom znamená žiť v Pravde. Teda  žiť so sebou v pokoji, byť úprimný 

voči sebe a iným a úprimný k Bohu. Veď On je Pravda. Čo som to za kresťana, keď 

nedokážem žiť úprimný život.  

Pokora je znakom psychickej a duchovnej zrelosti a vnútornej slobody. Áno, pokora je aj 

o vnútornej slobode. Vnútornú slobodu mnohí pokladajú za hriech. 

V kresťanskej tradícii je pokora 

o sústredení našich životov na 

Boha, a nie na seba. Znamená to 

nebyť egoistami, ktorí 

predstierajú, že sú niečím, čím 

nie sú. Blažený Augustín 

povedal, že „každá pokora 

spočíva v poznaní samého 

seba“. Svätý Ján Zlatoústy 

hovorí o pokore ako o „matke 

všetkých cností“, teda za základ 

kresťanského duchovného 

života. Duchovný život si 

vyžaduje rast. Pokorní ľudia sa 

chcú zlepšovať, a môžu tak konať, pretože neklamú seba alebo iných. Oni žijú v pravde. Keď 

sa nebudeme báť vidieť a uznať svoje chyby, budeme schopní rásť a dozrievať.  

Samozrejme najväčší príklad pokory je Christos. Tu mnohí zabúdajú, že prejavil svoju 

slobodnú vôľu aj svoj hlboký morálny profil, keď vyhnal peňazomencov z 

nádvoria jeruzalemského chrámu. Nebol ticho, vyjadril spravodlivý hnev nad neslušnosťou 

a neúctou k Bohu u ľudí, ktorí boli na nádvorí chrámu. V Getsemanskej záhrade sa ukázal ako 



22 
 

slobodný človek, lebo svoju vôľu podriadil Božej vôli. Prijal smrť na kríži za nás a tým nám 

dal šancu byť spasení. Podriadenie sa Bohu nie je vždy jednoduché, ale dáva vnútornú slobodu. 

Skutočná pokora je preto zdrojom zdravého sebavedomia, odvahy a slobody. Skromní ľudia 

neprosia o uznanie a neznepokojujú sa, keď ho nedostanú, pretože ich šťastie nezávisí od 

názoru iných ľudí. Pyšní ľudia sú naopak veľmi citliví na kritiku, ľahko získavajú vnútorné 

zranenia a je jednoduché ich odradiť.  

Ďalšia dôležitá vlastnosť, ktorá nechýba pokorným ľuďom, je humor. Hovorí o nej Chesterton, 

ale i náš o. Alexander Schmemann. Obaja brali humor za dôležitú vlastnosť pre človeka, 

pretože tí, ktorí sa dokážu zasmiať sami na sebe, sú slobodní od akejkoľvek pýchy.  

Skutočná pokora a autentický spôsob života človeka spôsobujú, že sa ostatní v jeho okolí cítia 

dobre. Vedia, že si nemusia dávať pozor na jazyk, 

pretože pokorní ľudia necítia potrebu sa stále 

obraňovať alebo vnucovať druhým. Vedia 

rozpoznať, keď sa mýlia, požiadať o odpustenie, 

vyhľadať pomoc a verejne uznať svoje chyby. 

Ľahko sa s nimi vychádza, pretože necítia potrebu 

vnútiť svoj názor alebo mať stále pravdu. Nemajú 

strach z kritiky, pretože nepotrebujú chrániť 

falošný obraz o sebe samých.  

Skromní ľudia sú vďační, schopní oceniť štedrosť 

iných, sú empatickí a vedia, ako mať súcit s 

nedostatkami iných ľudí. Vďačnosť je jednou 

z typických znakov pokorného človeka. Byť 

vďačným aj za tú najmenšiu dobrú vec vo svojom 

živote dokážu ľudia, keď duchovne rastú. A cesta 

spásy je cesta duchovného rastu.  

                                                                             ElenaN 

Otec Ananias Koustenis (1945 – 2021) 
 

Boh povedal starcovi Jozefovi: „Ja existujem, hľadaj, aby si ma našiel!“ 
„Bez Christa sme beznádejne stratení.“ 
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Otec Jozef (Van den Berg) bol bývalý holandský komik a slávny divadelný herec. 
Narodil sa 22. augusta 1949 v Beers v Holandsku a nemal žiadny vzťah k Bohu. 
Bol ateistom. 
Otec Jozef bol rovnako ženatý a mal 4 deti. 
Všetko sa zmenilo jedného dňa v relácii, kde hral rolu ateistu a kde povedal: „Boh nie 
je, Boh neexistuje.“ Potom vo svojom vnútri započul hlas, ktorý k nemu prehovoril: „Ja 
existujem, hľadaj, aby si ma našiel!“ A od tej chvíle sa v ňom čosi zmenilo. Naozaj Ho 
hľadal a naozaj Boha našiel! 
Okrem iného mal otec Jozef veľmi dobrú známu, ktorá mu oznámila, že pozná 
svätého Porfýrija a že ide do Grécka, a vyzvala ho, aby mu Jozef napísal list, pokiaľ 
bude chcieť. A otec Jozef to tak učinil. Svoj list starcovi Porfýrijovi odoslal práve vďaka 
svojej známej… 
Keď potom tá žena dorazila do Grécka a prišla za starcom Porfýrijom, a akonáhle s 
ním prehovorila o Jozefovi, tak sa starec doslova rozžiaril radosťou a povedal jej, že 
ho musí vidieť. A skutočne sa tak i stalo. 
Otec Jozef potom prišiel do 
Grécka, vyhľadal starca Porfýrija 
a vďaka nemu sa dozvedel o 
pravosláví. Na Svätej Hore 
Athos v Grécku sa stretol i so 
starcom Paisijom Svätohorcom. 
Otec Jozef potom odišiel 
dokonca i do Essexu, kde sa 
stretol so starcom Sofronijom 
(Sacharovom). 
Ako zázrakom sa v ňom čosi 
zmenilo a on sa potom rozhodol 
vzdať sa všetkého, peňazí, 
slávy, rodiny, priateľov, publicity, 
aby sa stal pravoslávnym 
kresťanom a viedol v Holandsku 
svoj duchovný život v askéze, 
konkrétne v jednej pustovni v 
lese Neerjinen. 
Jediné, čo si so sebou vzal, keď 
sa vydal hľadať Boha, bol bicykel 
a kufor spolu s nejakým 
oblečením. Tento jeho pôvodný 
bicykel je stále ešte vidieť pred 
jeho chyžou a kufor je uložený vo 
vnútri. 
Jozef bol pokrstený a stal sa 
pravoslávnym kresťanom a jeho chyžu ešte donedávna navštevovalo mnoho ľudí, 
medzi nimi tiež kňazi a biskupi z rôznych miest sveta. 
Nedávno otec Jozef prišiel zo zdravotných dôvodov do Grécka, kde bol 
hospitalizovaný a kde v októbri v roku 2021 zosnul v Pánovi vo veku 74 rokov v 
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kláštore „Božej záštity“ neďaleko obce Sochos pri Solúne. Otec Jozef trpel na 
rakovinu a nemohol chodiť, bol pripútaný na invalidný vozík. 
Ako otec Jozef hovorieval: 
„Bez Neho (tj. bez Christa) sme beznádejne stratení.“ 
Večná pamiatka na otca Jozefa! Večná pamiatka a Kráľovstvo nebeské jeho duši! 
Kiež by sme získali jeho modlitby. 
http://pravoslavnebrno.cz/jak-se-holandan-josef-stal.../ 
 

*** 

Výroky svätých otcov 

Svätý starec Paisij nás podporuje, aby sme sa stali „dobrými kresťanmi“, a nielen  „dobrými 

ľuďmi“! 

Starec Paisij raz povedal… 

„Dobrý kresťan si nikdy nemyslí, že je dobrý, a preto sa nikdy nechváli. 

Dobrý kresťan hlboko pestuje pokoru, ktorá je istotou všetkých cností, dúfa iba v Božie 

milosrdenstvo a všetko, čo robí, robí k Jeho sláve. 

Dobrý kresťan chodí pravidelne do chrámu, cíti sa byť živým údom Christovho Tela, 

pravidelne a kajúcne vyznáva svoje hriechy a tiež sa pravidelne zúčastňuje Svätého prijímania. 

Dobrý kresťan študuje Božie slovo, aby poznal Jeho svätú vôľu. 

V neposlednom rade má mať dobrý kresťan prostého a prezieravého duchovného otca, 

ktorému bude naslúchať. 

Postarajme sa o to, aby sme sa stali „dobrými kresťanmi“, a nielen „dobrými ľuďmi“, lebo je 

pravdou, že v pekle je mnoho „dobrých ľudí“, ale nie je tam žiaden dobrý kresťan.“ 

 

Želám si... * 

Že jedného dňa môžem prijať iných tak, ako Boh prijíma mňa; 

Aby som pochopil a odpúšťal druhým tak, ako Boh odpúšťa mne; 

Mlčať o chybách iných ľudí, ako Boh mlčí o mojich vlastných... 

Chcel by som... 

Nech sa jedného dňa pokorím, ako sa Boh pokoril za mňa; 

Že jedného dňa budem milovať iných tak, ako Boh miluje mňa; 

Jedného dňa budem milovať Boha tak, ako Boh miluje mňa... 

Želám si jeden deň žiť tak, ako chce Boh... 

A keď zlyhám, tak aspoň zomriem, ako On chce - s pokáním a pokojom... „ 

(Archimandrita P. Papadopoulos) 

 

 

CHCE SA ZACHRÁNIŤ? ... VTEDY PODAJ RUKU, ... INAK ŤA STIAHNE SO SEBOU... 

"Keď uvidíš iného topiť sa v bahne, nepodávaj mu ruku, ale palicu", radil starec svojmu 

poslušníkovi.  

Ten bol prekvapený: "Prečo palicu?"  

A starec odpovedal: "Ak sa chce naozaj zachrániť, chytí palicu ako topiaci sa slamky. A ak 

sa nechce zachrániť, bude ťa chcieť stiahnuť so sebou, ale nebude môcť, lebo si mu ruku 

http://pravoslavnebrno.cz/jak-se-holandan-josef-stal-pravoslavnym-krestanem-a-dokonce-poustevnikem/?fbclid=IwAR1KQMoIwnaYk3BIjMMRl55FwayTSyH9wqeWBAmcSZP4EqR1TKV9tX9d08M
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nepodal. Syn môj, najprv sa pozri, či sa ten človek chce zachrániť a až potom mu podaj ruku, 

inak ťa potiahne so sebou." 

Starec Efrém Filotejský 

 

“...smejte sa trochu, deti. (Vtedy) Diabol odchádza. Mizne melanchólia. Vytráca sa 

bezcieľnosť. Zúfalstvo odchádza. Smejte sa, deti (moje). Diabol je sebec, odchádza a 

necháva nás na pokoji. Rozumieš? A prosme o pomoc svätých. Nenechávajme to tak. 

Nenechávajme to! 

...Humor je krásna vec, deti (moje). Nemajú ho mnohí. Niektorí sa nesmejú. Nehovorím, 

aby sme sa smiali nasilu. Na to pozor. Ale aby si sa usmieval. Zasmial sa. Uvoľnil sa... 

...Humor je život, je to dychom. Ak toho druhého rozosmeješ, keď je smutný, to má cenu! 

Smiech je nehmotná dobročinnosť." 

 

Čo sme dostali v uplynulom roku od Boha?  

To hlavné, čo nám bolo dané, bol celý rok pokánia. 

Zatiaľ čo záhradník postínal mnoho iných 

figovníkov, ktoré neniesli ovocie, nás lenivých a 

hriešnych po celý rok trpezlivo znášal vo svojej 

záhrade, v Cirkvi pozemskej, čakajúci na naše 

obrátenie, aby sme rozkvitli v plnej farbe a 

plodnosti… Sláva Tebe, premilosrdný Pane, za 

túto dlhú trpezlivosť! 

Spomeňme si potom každý na akúkoľvek drobnosť 

a maličkosť vo všetkom, čo sa s nami v uplynulom 

roku stalo, a uvidíme mnoho dôkazov a potvrdení 

o prozreteľnej starostlivosti a láske nášho Pána k 

nám. Jednému, navzdory verdiktov lekárov, Pán 

pomohol, aby vstal zo smrteľného lôžka, druhý 

unikol pred nedostatkom práce a prepustením, a 

tiež i pred hladom, chladom a núdzou. Inému sa 

navrátil a obnovil rodinný pokoj, urovnali sa a 

zlepšili sa rodinné vzťahy. Mnohým potom sa v 

dňoch smútku a skľúčenosti dostalo nečakanej 

útechy… 

Nie je možné vymenovať všetky požehnania, ktoré Boh posiela ľuďom: hojnú úrodu, dobrú 

prácu, dobrého priateľa v ťažkostiach, slzy pokánia za hriechy, silu v smútku, nádeji v utrpení, 

súcite blížneho a materiálnu pomoc… 

A čo sme urobili my sami v minulom roku? 

Záležalo nám na spáse našej duše? Starali sme sa o spásu svojej duše? Bojovali sme so zlými 

návykmi, vymietali svoje zhubné vášne, očisťovali sme svoje duše od hriechov? Volali sme k 

Bohu vo svätom pokání a zamilovali si prúdy sĺz? 

Zbierali sme sväté semená evanjeliového učenia? Ako často sme navštevovali chrámy – domy 

modlitieb, lôžka umierajúcich, príbytky trpiacich a podobné obydlia – miesta, kde  sa učíme o 

kresťanskej zbožnosti, pravom pokání a pokore? 
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Ozdobili sme svoju úbohú dušu kresťanskými cnosťami, opravili sme odev, ktorý sme vo 

svätom krste dostali čistý, ale skrze našich hriechy sa potrhal? 

Takže, moja dušu, bol ti darovaný ešte čas pokánia… 

Sv. nový mučeník Arkádij (Ostalskij), biskup Bežecký (♰ 1937) 

 

Blahoželanie nášmu duchovnému otcovi Marekovi k  

50. narodeninám 

V týchto dňoch sa dožíva krásneho životného jubilea 50. rokov náš duchovný 
otec Marek Ignacik.  

S otcom Marekom 
som sa spoznala v roku 
2001, keď prišiel slúžiť ako 
kňaz-vojak na Veliteľstvo 
vzdušných síl do Zvolena. 
Naše cesty sa vtedy spojili 
a už sa nepretrhli. Bol to on, 
ktorý ma učil o Bohu, 
o svätej Pravoslávnej Cirkvi, 
o veciach, o ktorých som 
dovtedy ani nechyrovala.  
S trpezlivosťou ma viedol a 
stále vedie mojím 
duchovným životom. 
Neviem teraz povedať, či by 
som sväté Pravoslávie 
prijala tak skoro, keby 

prišiel do Zvolena iný kňaz. Každopádne stál pri mojom duchovnom zrode, od neho 
som sa učila, počúvala kázne a duchovne zápasila... 

Otec Marek je výnimočný 
človek, prišiel medzi nás a zapadol. 
Nikdy nezabudnem na prvé sväté 
liturgie, keď sme do chrámu chodili 
štyria. Napriek tomu ho optimizmus 
neopúšťal a dnes z nekonečnej Božej 
milosti chodí na sväté liturgie mnoho 
veriacich. O. Marek už dlhé roky slúži 
okrem Zvolena aj v Banskej Bystrici 
a vo Vígľaši. 

Musím spomenúť aj čosi iné, čo 
sa týka jeho osoby. Veľa píše, 
prekladá, prispieva do nášho 
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občasníka Svetla Pravoslávia a spieva – podarilo sa mu so svojou matuškou a ďalšími 
veriacimi založiť spevácky zbor – Kvintet archanjela Michala.  

Svoje pôsobenie ako vojenský duchovný v Ozbrojených silách SR ukončil v roku 
2022, ale kňazom a naším duchovným otcom zostáva naďalej. Má veľký plán –  
s Božou pomocou postaviť chrám vo Zvolene.  

Otec Marek, úprimne Vám prajeme a vyprosujeme, aby Vás všemohúci Boh 
naplnil Svojím požehnaním a dal Vám všetky milosti k tomu, aby ste verne a horlivo 
žili svoje kňazstvo až do konca a vykonali tak veľa dobrého aj pre spásu Vám 
zverených duší. 

Za PCO Zvolen a Banská Bystrica sestra v Christu Jana 

 

NEPREHLIADNITE  

„Kto skúpo rozsieva, skúpo bude aj žať; kto však hojne rozsieva, hojne bude aj 
žať. Každý (nech dá), ako si zaumienil v srdci, nie z neochoty alebo z 

prinútenia; lebo ochotného darcu miluje Boh.“ 

(Druhý list apoštola Pavla Korintským 9, 6-7) 
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OZNAM 

Všetkým sympatizantom pravoslávia oznamujeme, 
že nedeľné sväté liturgie sa v Banskej Bystrici a 
Zvolene konajú striedavo. Jednu nedeľu v Banskej 
Bystrici v dome Slovenského misijného hnutia na 
Skuteckého ulici č. 4 (oproti bývalému kinu 
Hviezda) so začiatkom o 9:00 hodine a ďalšiu 
nedeľu v kaplnke Zvolenského zámku vo Zvolene 
so začiatkom o 8:30 hodine. Všetky sviatočné 
bohoslužby (večerné aj ranné), ktoré pripadnú na 
ktorýkoľvek deň v týždni okrem nedele, sa konajú 
v Banskej Bystrici v dome Slovenského misijného 
hnutia so začiatkom večer o 17:00 hodine a ráno o 
7:00 hodine. Rozpis bohoslužieb s termínom, 
miestom a časom ich konania na každý mesiac 
nájdete na stránke www.pcozvbb.sk. Pre bližšie 
informácie o bohoslužbách a v prípade požiadaviek 
kontaktujte správcu cirkevných obcí 
mailom: marek.ignacik@gmail.com. 

  Informácie o našom občasníku, možnosti 
jeho odoberania či prispievania doň dostanete na 
telefónnom čísle šéfredaktorky časopisu: 0903 
170 583.     

 
 
Zodpovedná:  

Redaktorka: Mgr. Jana Tomášová, Jesenského 16, 974 01 Banská Bystrica, e-

mail: jankasom@szm.com 

www.pravoslavie.sk 
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